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REVISTA PRESEI 

 

 Sindicaliştii din energie pichetează miercuri sediile OMV Petrom, GSP 

Holding şi Rafinăria Petrobrazi 

Sindicaliştii FSLI Petrol-Energie urmează să picheteze, miercuri, sediul OMV 

Petrom din Bucureşti, sediul GSP Holding din Voluntari şi poarta principală a 

Rafinăriei Petrobrazi din Brazi, se menţionează într-un comunicat remis de 

organizaţia sindicală. 

 

Membrii Federaţiei Sindicatelor Libere şi Independente Petrol-Energie acuză 

societatea Grup Servicii Petroliere Offshore (GSP Offshore), contractor al OMV 

Petrom, că a încălcat constant în ultimul an drepturile a 400 de salariaţi, reclamând 

achitarea cu întârziere a veniturilor datorate, amânarea plăţii tichetelor de masă pe 

o perioadă de aproape 6 luni, neplata orelor suplimentare şi a altor sume de bani 

datorate şi a primelor de performanţă. 

 

"Dezinteresul şi nepăsarea arătate faţă de revendicările exprimate de reprezentanţii 

celor 400 de angajaţi, care îşi desfăşoară activitatea în baza contractului de prestări 

servicii pe care GSP Offshore l-a câştigat în urma licitaţiei organizate anul trecut 

de OMV Petrom, au crescut şi mai mult starea de nemulţumire în rândul 

salariaţilor. (...) Problema acestor angajaţi transferaţi la GSP Offshore a fost 

cunoscută şi de OMV Petrom care, în calitatea sa de cedent, nu a luat măsuri 

concrete de corectare până la data emiterii acestui comunicat. (...) Umilinţa celor 

400 de angajaţi ai GSP Offshore, transferaţi de la OMV Petrom, ale căror drepturi 

din Contractul Colectiv de Muncă nu sunt respectate, nu poate fi tolerată, nu poate 

fi trecută cu vederea de cea mai mare Federaţie Sindicală reprezentativă din Petrol, 

F.S.L.I. PETROL-ENERGIE, care luptă atât pentru repunerea în drepturi a 

salariaţilor afectaţi, cât şi pentru evitarea repetării unor astfel de scenarii şi în cazul 

altor contractori actuali şi viitori", se precizează în comunicatul remis marţi de 

organizaţia sindicală.  

(Sursa: Agerpres) 
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 COMUNICAT DE PRESĂ 

Începând de mâine, 2 decembrie 2020, 

Reprezentanții celor 400 de angajați GSP Offshore vor protesta în „cascadă" 

la sedii ale OMV Petrom și Grup Servicii Petroliere, până când vor înceta 

umilințele și abuzurile! 

01 Decembrie 2020, București. Dezinteresul și nepăsarea arătate față de 

revendicările exprimate de reprezentanții celor 400 de angajați, care își 

desfășoară activitatea în baza contractului de prestări servicii pe care GSP 

Offshore l-a câștigat în urma licitației organizate anul trecut de OMV Petrom, au 

crescut și mai mult starea de nemulțumire în rândul salariaților, care sunt deciși 

să reia de mâine, 02 decembrie 2020, protestele în stradă și să continue lupta 

pentru drepturile lor cât va fi cazul. Maine dimineață, vor avea loc pichetări la 

sediul OMV Petrom, la GSP Holding și la poarta principală a Rafinăriei 

Petrobrazi. 

Problema acestor angajați transferați la GSP Offshore a fost cunoscută și de OMV 

Petrom care, în calitatea sa de cedent, nu a luat măsuri concrete de corectare până 

la data emiterii acestui comunicat. Reacția OMV Petrom
1
 apărută și în spațiul 

public după transmiterea scrisorii deschise de către F.S.L.I. Petrol-Energie, prin 

care a notificat contractorul GSP Offshore cu privire la respectarea drepturilor 

angajaților, este un prim pas timid și, încă, insuficient în rezolvarea situației.   

Umilința celor 400 de angajați ai GSP Offshore, transferați de la OMV Petrom, ale 

căror drepturi din Contractul Colectiv de Muncă nu sunt respectate, nu poate fi 

tolerată, nu poate fi trecută cu vederea de cea mai mare Federație Sindicală 

reprezentativă din Petrol, F.S.L.I. PETROL-ENERGIE, care luptă atât pentru 

repunerea în drepturi a salariaților afectați, cât și pentru evitarea repetării unor 

astfel de scenarii și în cazul altor contractori actuali și viitori.  
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„Suntem determinați să continuăm programul de proteste până când umilințele și 

abuzurile vor înceta, iar salariații de la GSP Offshore vor fi repuși în drepturi.  

Vom folosi toate resursele pe care le avem și toate mijloacele legale de luptă 

sindicală, alături de determinarea și solidaritatea arătată de toți membrii F.S.L.I.  

Petrol-Energie față de colegii noștri care suferă acum”, declară Manuel Chejnoiu, 

Vicepreședinte F.S.L.I. Petrol-Energie. 

Singurul mod prin care starea actuală de tensiune poate fi dezamorsată este 

repunerea imediată în drepturi a celor afectați și angajarea OMV Petrom în mod 

formal în acțiuni concrete care să conducă la evitarea unor situații similare cu alți 

contractori actuali și viitori.  

Întregul program de proteste este adaptat reglementărilor legale și recomandărilor 

generate de contextul creat de pandemia COVID-19, protecția și siguranța 

participanților fiind prioritare. La acțiunile de pichetare participă numărul maxim 

de protestatari permis de lege, restul membrilor F.S.L.I. Petrol-Energie fiind 

solidari prin susținerea arătată în mediul digital. 

(Sursa: Departament Comunicare F.S.L.I. Petrol-Energie) 

 
 

 Federatia Sanitas: Eroii Romaniei nu se opresc la 1 Decembrie 1918. Anul 

acesta eroii nostri sunt in spitale, in Ambulante, in laboratoare medicale si in 

centre de asistenta sociala 

Federatia Sanitas a transmis, marti, un mesaj de Ziua Nationala, referindu-se la 

eroii de azi si de ieri ai Romaniei. "Anul acesta, mai mult decat oricand, eroii nostri 

sunt in spitale, in Ambulante, in laboratoare medicale si in centre de asistenta 

sociala", au transmis sindicalistii. 

 

"La multi ani eroilor de ieri si de azi ai Romaniei! Celor care au facut posibila 

Marea Unire, dar si celor carora le datoram existenta noastra, ca oameni si ca 

neam, in fiecare zi! 1 Decembrie este momentul de sarbatoare in care, in fiecare an, 

onoram curajul si sacrificiile celor care au facut posibila implinirea visului istoric 

al romanilor de a se uni intr-o singura tara.  

https://ziare.com/stiri/spitale/
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Un deziderat la care a contribuit nu numai armata romana participanta la Primul 

Razboi Mondial. O Romanie Mare poate n-ar fi fost posibila fara jertfa lui Mihai 

Viteazul, fara pandurii lui Tudor Vladimirescu, fara entuziasmul pasoptistilor, fara 

viziunea lui Alexandru Ioan Cuza si a unionistilor moldoveni si munteni ori fara 

independenta castigata cu sangele micii armate romane aflata sub comanda regelui 

Carol I al Romaniei. De aceea, 1 Decembrie ramane, in inimile romanilor, ziua 

tuturor eroilor scrisi in istorie sau ramasi necunoscuti, pentru care tara aceasta a 

meritat si merita, in continuare, orice sacrificiu. Caci ziua nationala a unei tari ar 

trebui sa fie, in egala masura, sarbatoarea unui moment istoric, dar si sarbatoarea 

eroilor acelei natii", au transmis, marti, sindicalistii Sanitas. 

 

Potrivit acestora, eroii Romaniei nu se opresc la 1 Decembrie 1918. 

 

"Ii intalnim inclusiv in zilele noastre si ii recunoastem dupa abnegatie, dupa 

daruirea cu care se pun in slujba unei idei generoase, in slujba tarii, a profesiei sau, 

de ce nu, in slujba aproapelui. Anul acesta, mai mult decat oricand, eroii nostri sunt 

in spitale, in Ambulante, in laboratoare medicale si in centre de asistenta sociala. 

Ne inclinam cu respect in fata celor care salveaza vieti si rostim o rugaciune pentru 

colegii nostri care au pierdut lupta cu virusul ucigas.Tuturor celor care simt 

romaneste, le uram astazi, de ziua Romaniei: << La multi, multi ani! >> ", au mai 

transmis sindicalistii. 

 

Si presedintele Klaus Iohannis s-a referit, in mesajul de Ziua Nationala, la cei care 

lupta in prima linie impotriva pandemiei de coronavirus. 

 (Sursa: ziare.com) 

 

 EXCLUSIV BNR cere băncilor să modifice până pe 20 decembrie scoringul 

de acordare al creditelor. Împrumuturile bancare vor fi mai greu de accesat  

Potrivit unei scrisori trimise de BNR către băncile comerciale, acestea trebuie să îşi 

ajusteze scoringul pentru persoane fizice până pe 20 decembrie 2020.  

 

https://ziare.com/stiri/armata/
https://ziare.com/klaus-johannis/
https://ziare.com/stiri/coronavirus/
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Scrisoarea recomandă băncilor să reducă coeficientul de acceptare al dividendelor 

şi veniturilor din chirii în calculul pentru stabilirea scoringului la acordarea unui 

credit, deoarece pandemia va avea anul viitor un impact negativ asupra profiturilor 

companiilor şi asupra pieţei imobiliare 

 Una dintre recomandările trimise de banca centrală către băncile 

comerciale, obținută de ECONOMICA.NET, arată că actualul context al 

pandemiei Covid-19 va avea un impact negativ asupra unor societăţi comerciale, 

impact care se va materializa în scăderea rezultatelor financiare, şi implicit asupra 

nivelului dividentelor pe care acţionarii le pot încasa în viitor.  

Totodată, scrisoarea BNR arată că impactul negativ al pandemiei se va vedea şi 

asupra pieţei imobiliare, „ca urmare a presiunii de renegociere a contractelor de 

închiriere şi a creşterii gradului de neocupare a imobilelor închiriate".  

În acest context, banca centrală recomandă băncilor comerciale să îşi regândească 

categoriile de venituri considerate eligibile în acordarea unui credit şi chiar o 

ajustare a coeficienţilor acestora. Mai exact, unele recomandări vizează reducerea 

coeficienţilor luaţi în calcul în momentul acordării creditului pentru veniturile 

solicitanților rezultate din dividende sau din chirii.  

Procentele diferă de la bancă la bancă, dar media pieţei la ora actuală este de 

maximum 80% venituri din dividende sau chirii care sunt luate în calcul în 

momentul stabilirii gradului maxim de îndatorare pe un client. O ajustare a 

acestora din cauza efectelor pandemiei va însemna că acest procent va coborî la 

60% -70%, în funcţie de decizia băncii. În condiţiile în care veniturile societăţilor 

comerciale vor scădea anul viitor, iar chiriile vor scădea la rândul său, o ajustare a 

coeficienţilor categoriilor de venituri considerate eligibile va reduce şi mai mult 

valoarea maximă a împrumutului pe care îl poate contracta o persoană fizică sau 

juridică.  

Bineînţeles, BNR face aceste recomandări tocmai pentru a proteja sistemul bancar 

de o creştere prea mare a nivelului de credite neperformante, care este de aşteptat 

să mărească începând cu anul viitor.  

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 2 decembrie 2020 6 

 

În acest context, BNR recomandă băncilor implementarea de măsuri care să 

conducă la asigurarea unei acoperiri adecvate a expunerii băncii la riscul de credit 

asociat persoanelor fizice. De aceea, băncile trebuie să informeze autoritatea de 

supraveghere (BNR) până pe data de 20 decembrie 2020 despre măsurile luate 

pentru a se asigura că acestea corespund situaţiei actuale şi contribuie la un 

management prudent al riscurilor. 

(Sursa: economica.net) 

 

 

 Avertismentul experților: Pilonul 1 și pilonul 2 nu vor putea asigura un trai 

decent la pensionare pentru actualii contribuitori/Actualul fond de pensii este 

de fapt un sistem de redistribuire care se numește CAS 

”Avem din ce în ce mai puțini angajați, adică cei care plătesc pensiile. În lipsa 

contribuțiilor sociale, sistemul nu poate exista. După 2030 numărul pensionarilor 

va crește vertiginos, în acel an vor ieși la pensie peste 1,5 mil de români și statul va 

trebui să le plătescă pensia. Imaginați-vă intervalul 2030 - 2035 când statul va 

trebui să plătească pensiile a peste 6- 6,5 mil de pensionari și numărul angajaților 

va fi de cel mult 4,5 milioane”, a spus Claudiu Vuță, analist economic și fondator 

al Project -E.ro într-o conferință online dedicata radiografierii sistemului de pensii. 

“Actualul fond de pensii este de fapt un sistem de redistribuire care se numește 

CAS”, a mai adăugat Vuță. Urmând modelul țărilor europene occidentale, în 2007 

România a organizat sistemul de pensii astfel încât românii să aibă posibilitatea să 

redistribuie o parte către Pilonul 2, care este privat, dar și obligatoriu. 

”Cota CAS de 25% se aplică salariului brut și se duce 21,25% către Pilonul 1 și 

3,75% către Pilonul 2. 3,75% nu sunt suficienți bani pentru a întări Pilonul 2. 6% 

trebuia să fie legal. Astfel, devine urgent ca pentru Pilonul 2 statul, împreună cu 

specialiștii din domeniu, să caute soluții, să gândească pe termen mediu și lung, 

pentru ca și actualii angajați să beneficieze de pensii decente când se retrag din 

activitate. Vreau să văd soluții, nu populism, să văd oameni care se implică, nu 

demagogi. Doar promițând bani pensionarilor vom reuși un singur lucru – să 

aruncăm fondul de pensii și mai mult în deficit.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 2 decembrie 2020 7 

 

Conform datelor Ministerului Muncii în România sunt 4,7 mil pensionari și 5,6 mil 

salariați activi. Să ne uităm cu atenție la acest sistem public și să înțelegem că este 

sustenabil doar când numărul angajaților îl depășește pe cel al pensionarilor, când 

există mai mulți oameni aflați în câmpul muncii decât cei ieșiți din activitate, e de 

părere analistul economic. 

 Potrivit unui studiu al Chartered Financial Analyst (CFA) România, datoria 

implicita a statului cu pensiile viitoare, era, la finalul anului 2015 de 1.295 

miliarde lei (aproximativ 288 miliarde EUR, la cursul de schimb EUR/RON 

din anul 2015), sau aproximativ 182% din PIB-ul acelui an. Ajustand cifrele 

publicate in 2015 cu evolutiile ulterioare si prevazute de lege, valoarea 

actualizata a drepturilor de pensie acumulate este estimata a fi 2.821 

miliarde lei la finalul anului 2021 (aproximativ 590 miliarde EUR la cursul 

de schimb din prezent), reprezentand 250% din PIB-ul nominal estimat 

pentru acel an. 

Rezultatele analizei CFA arata ca: 

 Deficitul C.N.P.P. explodeaza incepand cu anul 2021; 

 Ar putea dura aproape un deceniu ca deficitul sa revina la valori “normale” 

de aproximativ 1% din PIB; 

 Trendurile demografice sunt foarte ingrijoratoare: mai multi pensionari si 

mai putini salariati. 

Ca urmare a acestei evolutii, raportul de dependenta creste de la 47 (in anul 2011) 

la 63 (in anul 2060) persoane tinere si varstnice raportate la 100 de persoane 

adulte. 

Mai mult, in perioada 2025 –2035 se va inregistra un varf de pensionari, aferenta 

generatiei numita “generatia decreteilor”. 

“Pensia noastră este cea care va conta pentru a ne păstra nivelul de trai pe care îl 

așteptăm și pentru care muncim întreaga viață. Auzim adesea vorbindu-se în rândul 

populației despre nesiguranță, incertitudine privind pensia, mulți spun că nu “vor 

mai apuca pensia”.  
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Cu fiecare zi care trece, devine certitudine faptul că statul nu va putea să ne asigure 

acel nivel de trai pe care noi îl dorim și care este dreptul nostru în urma 

contribuțiilor. Trebuie să ne gândim pentru pensie încă de la primul salariu, să ne 

informăm și să vedem care este și responsabilitatea noastră, să conştientizăm noi 

importanţa economisirii. Trebuie să existe o discuție serioasă legată de soluții la 

nivelul decidenților, e timpul să gândim pe termen lung și să cerem acest lucru de 

la agenda publică.”, explică Daniela Șerban, profesionist în finanțe. 

La rândul său, Horia Gustă, Președinte AAF spune că sistemul de pensii Pilon 1 

este construit în mod diferit față de toate celelalte sisteme. Nu se bazează pe ceea 

ce contribui tu efectiv, ci pe niște formule, pe niște puncte de pensie de care 

beneficiezi la data ajungerii la pensie. ”Este important ca oamenii să înțeleagă că 

nu trebuie să se bazeze doar pe acel pilon, ci trebuie să ia în calcul să aibă un 

contract de munca și să se asigure ca îi este virată contribuția la pilonul 2. Trebuie 

să cerem să fim informați despre pilonii de pensie și să și contribuim la ei. “A 

bântuit” foarte mult fantoma naționalizării pilonului 2 de pensii și în acest caz 

soluția ramane pilonul 3. Totodată, recomand tuturor celor care lucreză în sistemul 

privat ca în momentul în care apar fonduri de pensii ocupaționale să discute cu 

angajatorul care sunt condițiile pentru a avea o astfel de pensie. Să nu uităm de 

economisire și investiții ca potențiale soluții. Un studiu al bursei a arătat că dacă 

economisești 100 de lei pe luna, în 20 de ani ar însemna 24 mii lei cash. Investind 

folosind un indice bursier, suma ar fi 149 mii lei în 20 ani cu tot cu dividende. 

Pilonul 2 sau 3 nu îți poate da un randament de aprox 600% în 20 de ani niciodată. 

Astazi sunt fonduri de investiții care replică indicii bursieri și pot da randamente 

foarte bune. Singura soluție este să ne educăm în această direcție. 

Ce poate face Guvernul? Este esențial să vină cu măsuri concrete pentru a deveni 

competitive contractele de muncă și astfel să crească numărul angajaților. O 

variantă ar fi să ofere avantaje fiscale pentru o perioadă determinată de timp așa 

cum s-a întâmplat și în IT.”, adaugă Gustă. 

Ce au mai precizat ceilalți participanți la conferința privind pensiile: 

 Adrian Codirlașu, Vicepreședinte CFA România: “Pilonul 1 și pilonul 2 nu 

vor putea asigura un trai decent la pensionare pentru actualii contribuitori.  
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Astfel, trebuie investit în educație financiară, în sensul că oamenii să fie 

conștienți de ceea ce îi așteaptă atunci cand se vor pensiona pentru a lua 

măsuri în timpul vieții active. Ce se poate face în plus față de pilonul 3? 

Economisirea și investițiile sunt răspunsul. Pilonul public este foarte 

dezavantajos, se vede că este o taxă, nu primim înapoi nici măcar jumătate 

din cât contribuim. Soluțiile pe care le are la îndemână statul, folosite și pe 

plan internațional, și din care cel mai probabil va implementa un mix sunt: 

creșterea taxării, majorarea vârstei de pensionare, plafonarea sau scăderea 

pensiilor publice. Oricare ar fi mixul, este cert că pensia publică viitoare va 

fi mai mică, mai scumpă și va veni mai tarziu. Soluția este să mergem treptat 

către un sistem privat de pensii și să creștem ponderea alocată din salariu 

către sistemul privat.” 

 Vasile Strat, Decan Bucharest Business School: “Pensia noastra depinde de 

stat și de noi înșine. Prin urmare e nevoie de educație în rândul populației, 

încă de la grădiniță și de o educație serioasă și în rândul celor care iau 

decizii. Trebuie să găsim soluții acum ca sistemul să funcționeze. Ne uităm 

acum și vedem că în 5-10 ani nu o să mai functioneze. Este clar ca este 

nevoie de angajați astfel încât numărul lor să depășească cu mult numărul 

pensionarilor. Văd 2 soluții – facilități pentru ca România să fie mai 

atractivă pentru angajați, dar însoțite de o strategie clară care să producă 

valoare adaugată mai mare, și educație financiară, informare a populației. 

Autoritățile trebuie să comunice mai bine, constant, să pună toată lumea la 

masă și să construiască o strategie pentru a ne convinge de ce este bine să 

contribuim la pilonul 3.” 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

 Preşedintele Iohannis - la deschiderea tronsonului de autostradă A 7, 

varianta ocolitoare Bacău 

Preşedintele Klaus Iohannis participă, miercuri, la deschiderea tronsonului de 

autostradă A 7 - varianta ocolitoare Bacău. 
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Pe 20 noiembrie, prim-ministrul Ludovic Orban anunţa, la Bacău, că autostrada de 

centură a oraşului va fi dată în folosinţă în câteva zile şi felicita constructorul 

pentru că a reuşit finalizarea lucrărilor cu un an înainte de termen. 

 

Ministrul Transporturilor, Lucian Bode, sublinia că, odată finalizată centura 

ocolitoare a municipiului Bacău, vor fi daţi în folosinţă şi primii 16 kilometri la 

profil de autostradă din zona de nord-est. 

 

"Vorbim practic despre primul tronson de autostradă din regiunea Moldovei, cei 16 

kilometri la profil de autostradă, din cei 31 de kilometri din centura Bacăului. (...) 

Practic, în noiembrie anul trecut am preluat acest obiectiv la un stadiu fizic de 27% 

şi iată îl aduce astăzi, în 12 luni, cu un antreprenor serios, la 100%", declara 

ministrul Lucian Bode. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 ENGIE Romania investește 400.000 de euro pentru a crea prima comunitate 

socială eficientă energetic și care își va produce propria energie electrică 

verde. (P) 

Patru sute de copii, aflați în grija SOS Satele Copiilor, vor avea parte de un 

viitor mai bun, printr-un parteneriat unic în România, finanțat de ENGIE cu 

400.000 de euro. Prin această investiție, compania, în parteneriat cu Habitat for 

Humanity România, va pune bazele primei comunități sociale eficiente energetic și 

care își va produce propria energie electrică verde. 

Asociația SOS Satele Copiilor România își va optimiza cheltuielile curente cu 

energia electrică prin instalarea de panouri fotovoltaice care asigură producția 

de energie necesară consumului propriu. Tot în cadrul proiectului, vor fi reabilitate 

și eficientizate energetic două clădiri aparținând asociației pentru a fi transformate 

în spații pentru educație și consiliere psihologică.  
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Prin cele două acțiuni se vor realiza economii importante la facturile de energie, 

ceea ce va permite asociației SOS Satele Copiilor să utilizeze fondurile respective 

pentru programele de îngrijire, educație și consiliere psihologică dedicate celor 400 

de copii vulnerabili. 

Proiectul aduce împreună stakeholderi diferiți ai companiei: parteneri ONG, 

angajați, dar și clienții care contribuie, indirect, la cauza socială prin activarea 

facturii pe e-mail. 

Nu este pentru prima dată când compania investește într-un proiect în sprijinul 

SOS Satele Copiilor, cu obiectivul de a reduce costurile cu facturile la energie. 

Între 2013 și 2015, ENGIE Romania și Habitat for Humanity România au 

reabilitat și eficientizat energetic cele 12 case sociale de la SOS Satele Copiilor 

București, în fiecare dintre acestea locuind o mamă socială și 4-6 copii. Proiectul a 

îmbunătățit condițiile de locuit și de învățare pentru copii, mame sociale și asistenți 

sociale și a adus economii de aproximativ 100.000 de euro la facturile de gaze 

naturale ale asociației pe parcursul celor cinci ani de la finalizarea intervențiilor la 

clădiri. 

Protecţia mediului înconjurător, prin dezvoltarea surselor regenerabile de 

energie și a eficienței energetice, reprezintă componente esenţiale în strategia 

Grupului ENGIE, valorizând proiecte menite să sensibilizeze opinia publică cu 

privire  economia de resurse, proiecte de eficienţă energetică a clădirilor prin care 

se urmăreşte reducerea semnificativă a consumului de energie, descentralizarea 

modului de producere a energiei precum și la utilizarea de energie provenită din 

surse regenerabile. ENGIE Romania a investit, din 2005 până în prezent, 800.000 

de euro în proiecte de eficienţă energetică, derulate în parteneriat cu Habitat for 

Humanity, iar angajaţii ENGIE au dedicat aproximativ 800 de ore de voluntariat în 

beneficiul a aproximativ 2.500 de beneficiari. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Construcția gazoductului Nord Stream 2 va fi reluată în luna decembrie 

Construirea gazoductului Nord Stream 2, care ar urma să aducă gaz din Rusia până 

în Germania, pe sub Marea Baltică, va fi reluată la începutul lunii decembrie după 

un an de pauză din cauza sancțiunilor impuse de Statele Unite. 

Compania Nord Stream 2 AG a spus, sâmbătă, că va relua lucrările de instalare a 

conductei submarine cu o secțiune de 2,6 kilometri aflată în zona economică 

exclusivă a Germaniei. 

Potrivit postului de radio german NDR 1 Radio MV, care citează un anunț al Baltic 

Sea Waterways and Shipping Office din Stralsund, lucrările de construcție vor fi 

reluate pe 5 decembrie. 

În decembrie 2019, lucrările de construcție la gazoductul Nord Stream 2 au fost 

suspendate ca urmare a sancțiunilor Statelor Unite, care vizau orice navă care 

participa la construcția Nord Stream 2, ceea ce a făcut compania elvețiană Allseas 

să își retragă navele care participau la instalarea conductei, cu puțin timp înainte de 

finalizarea lucrărilor. 

Congresul Statelor Unite ia în calcul un alt proiect de lege care ar lărgi spectrul 

sancțiunilor astfel încât să fie inclusă orice persoană fizică sau entitate care oferă 

asigurări, certificare tehnică sau servicii de sudură pentru proiect. 

Nu este deocamdată clar ce navă de construcție va fi implicată în finalizarea 

gazoductului, care mai are încă 16 kilometri rămași de construit în apele germane 

și alți 60 de kilometri în secțiunea daneză. 

Cu toate că era de așteptat ca nava de construcție Akademik Cherskiy să finalizeze 

lucrările la gazoduct, potrivit serviciilor de urmărire a traficului maritim, nava sub 

pavilion rusesc a plecat din hub-ul proiectului de la Mukran și este în largul coastei 

enclavei ruse;ti Kaliningrad. 

NDR 1 Radio MV relatează că nu este încă clar dacă nava a primit autorizația 

necesară de la guvernul danez. Partea norvegiană care se ocupă de autorizații a 

anunțat o retragere parțială din proiect referitor la orice navă, însă nu și la conducta 

propriu-zisă. 

https://www.ndr.de/nachrichten/mecklenburg-vorpommern/Nord-Stream-2-Bau-der-Pipelines-soll-weitergehen,nordstream486.html
https://www.rferl.org/a/30916780.html
https://www.marinetraffic.com/en/ais/home/shipid:899194/zoom:9
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Între timp, landul german Mecklenburg-Vorpommern, acolo unde este capătul 

gazoductului, ar fi decis în această săptămână să pună bazele unui trust aflat sub 

controlul premierului landului pentru a proteja companile care lucrează la Nord 

Stream 2 de sancțiunile Statelor Unite. 

Polonia și Ucraina salută decizia Curții Europene de Justiție de a reduce volumul 

de gaze rusești pe o extensie a Nord Stream 

Potrivit informațiilor citate de NDR 1 Radio MV, oficialii germani ar spune că 

acest vehicul este „un truc legal inteligent” pentru a evita sancțiunile americane. 

Sancțiunile împotriva Nord Stream 2 au reprezentat o sursă de tensiune în relațiile 

dintre Statele Unite și Germania, Berlinul acuzând Washingtonul că aplică restricții 

extrateritoriale pentru un proiect suveran care va furniza Europei energie. 

Guvernul american vrea să împiedice finalizarea gazoductului, susținând că astfel 

se va întări dependența energetică a Europei de Rusia și se va submina rolul 

Ucrainei ca țară de tranzit pentru gazul rusesc. 

Nord Stream 2 este un proiect de 10 miliarde de dolari, condus de gigantul rus 

Gazprom și în care jumătate din finanțare vine de la companiile Uniper și 

Wintershall, Shell, OMV și Engie. 

Rusia ar fi vrut inițial ca gazoductul să fie finalizat în 2020. După trecerea 

sancțiunilor asupra navelor, președintele Vladimir Putin a spus că speră ca Nord 

Stream 2 să fie finalizat la începutul lui 2021. 

(Sursa: romania.europalibera.org) 

 

 Zuckerman: Statele Unite vor continua sa sprijine evolutia Romaniei ca 

lider la nivel regional si european 

Ambasadorul american la Bucuresti, Adrian Zuckerman, a subliniat marti ca 

Statele Unite vor continua sa sprijine evolutia Romaniei ca "lider la nivel regional 

si european", el transmitand un mesaj video in care a felicitat poporul roman la 

sarbatorirea a 102 ani de la Ziua Marii Uniri. 

 

https://romania.europalibera.org/a/polonia-si-ucraina-saluta-decizia-curtii-europene-de-justitie-de-a-reduce-volumul-de-gaze-rusesti-pe-o-extensie-a-nord-stream/30158575.html
https://romania.europalibera.org/a/polonia-si-ucraina-saluta-decizia-curtii-europene-de-justitie-de-a-reduce-volumul-de-gaze-rusesti-pe-o-extensie-a-nord-stream/30158575.html
https://romania.europalibera.org/a/polonia-si-ucraina-saluta-decizia-curtii-europene-de-justitie-de-a-reduce-volumul-de-gaze-rusesti-pe-o-extensie-a-nord-stream/30158575.html
https://www.ndr.de/nachrichten/mecklenburg-vorpommern/Land-will-Stiftung-fuer-Nord-Stream-Pipeline-gruenden,nordstream484.html
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"In numele presedintelui Trump si al poporului american doresc sa transmit 

felicitari presedintelui Iohannis si poporului roman la sarbatorirea a 102 ani de la 

Ziua Marii Uniri. Romania a evoluat mult. Sunt mandru in special de progresele 

uimitoare facute anul acesta, in ciuda numeroaselor obstacole de care ne-am lovit. 

Romania se lupta cu COVID-19 si incearca sa-si tina poporul in siguranta inca de 

la inceputul acestui an. In ciuda unui astfel de impediment major, a reusit sa faca 

pasi importanti in domenii precum dezvoltare economica, securitate energetica si 

cooperare in domeniul apararii. Statele Unite si Romania au creat treptat o 

prietenie caracterizata prin colaborare, loialitate si consecventa. Parteneriatul dintre 

tarile noastre nu a fost nicicand mai puternic. Statele Unite vor continua sa sprijine 

evolutia Romaniei ca lider la nivel regional si european", a afirmat Adrian 

Zuckerman in mesajul sau. 

 

Ambasadorul SUA la Bucuresti a adaugat ca anul acesta este "anul care marcheaza 

perioada Renasterii in Romania". 

 

"Sub conducerea presedintelui Trump, Statele Unite au sprijinit Romania sa atinga 

obiective care in trecut erau de neinchipuit. Statele Unite si Romania coopereaza in 

vederea reconditionarii unui reactor nuclear si a construirii a doua noi reactoare la 

Cernavoda. Proiectul este evaluat la aproximativ 8 miliarde de dolari. Banca de 

Import-Export a SUA (Exim) va oferi Romaniei pana la 7 miliarde de dolari 

finantare pentru acest proiect. Centrala de la Cernavoda va furniza aproximativ 

40% din cererea de energie electrica a Romaniei", a declarat Zuckerman. 

 

El a precizat ca Romania deja este pe "pozitia a doua" in topul producatorilor de 

petrol si gaze din Europa. 

"Romania va deveni cel mai mare producator si exportator de gaze de energie din 

Europa de indata ce va incepe realmente extractia de gaze din rezervele insemnate 

din regiunea Marii Negre, anul viitor", a punctat Zuckerman. 

 

Potrivit acestuia, Romania are "tot ce trebuie" pentru a fi un lider european in 

domeniul "agriculturii, silviculturii, mineritului, tehnologiei inovative, industriei de 

prelucrare". 

 

https://ziare.com/stiri/securitate/
https://ziare.com/stiri/gaze/
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"In plus, am inceput sa lucram la o autostrada si o cale ferata care sa lege Marea 

Neagra de Marea Baltica. Romania a demarat acest proiect in colaborare cu 

Polonia si cu Statele Unite. La finalizarea sa, acest proiect, care valorand miliarde, 

va reprezenta o stimulare majora a economiei Romaniei, Poloniei si a intregii 

regiuni din Europa de Est. O economie puternica asigura capacitate de aparare 

puternica, iar o aparare puternica protejeaza o economie robusta. O Romanie 

puternica inseamna o Europa puternica si securitatea generatiilor noastre viitoare", 

a afirmat Zuckerman. 

El a amintit ca SUA si Romania au semnat o Foaie de parcurs in materie de 

cooperare in domeniul apararii pe o perioada de 10 ani. 

 

"Nivelul de pregatire si capacitatea Romaniei vor continua sa creasca. Statele Unite 

vor continua sa sprijine modernizarea si interoperabilitatea fortelor armate ale 

Romaniei. Programul de modernizare a apararii Romaniei include avioanele de 

lupta F16, elicopterele Blackhawk, transportoarele blindate Pirahna, rachetele 

Naval Strike, echipamente pentru Avertizarea Domeniului Maritim, razboiul Anti-

Submarin, sistemele de rachete HIMARS si Patriot, care sunt cele mai avansate din 

lume. In plus, personal militar american este in curs de dislocare catre Romania", a 

mai afirmat Zuckerman. 

 

SUA recunosc importanta Romaniei, a aratat diplomatul american, "un aliat 

statornic, de baza, care protejeaza regiunea Marii Negre si flancul estic al Europei 

de comportamentul malign al Rusiei si de alte influente maligne". 

 

Ambasadorul SUA la Bucuresti a mentionat ca Romania a facut progrese si in 

multe alte domenii. 

 

"A hotarat sa puna capat coruptiei endemice si traficului de persoane prin aplicarea 

unei politici de toleranta zero. Aceasta conduita infractionala rusinoasa nu va mai 

reprezenta o pata pe obrazul poporului roman. Guvernul Orban a aplicat reforme 

pentru a restaura statul de drept - afectat de guvernul anterior - si pentru a 'smulge' 

din radacini coruptia. Coruptia endemica si baronii rosii ramasi din anii regimului 

comunist nu isi au locul in Romania moderna.  

https://ziare.com/stiri/autostrada/
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Au stagnat dezvoltarea economica si sociala a Romaniei suficient. Pe masura ce se 

incetateneste aplicarea principiului statului de drept, din ce in ce mai multi 

investitori americani si straini vin in Romania. La fel, pe masura ce se privatizeaza 

companiile de stat, se estompeaza si mai mult barierele din calea competitiei 

caracteristice pietei libere si se reduc sursele de venit din care se sustine coruptia 

endemica", a spus Zuckerman. 

 

"Corporatiile si entitatile corupte din China comunista, precum Huawei, ZTE, nu 

isi au locul in Romania libera si democratica", a sustinut ambasadorul. 

 

"Prim-ministrul Orban a declarat ca 'in ceea ce priveste retelele 5G (...), China nu 

poate fi partener. (...) Vom alege o companie care nu aduce niciun fel de 

amenintare la adresa securitatii nationale sau altor domenii'. Tari din intreaga 

Europa au urmat modelul de conducere al prim-ministrului Orban in vederea 

protejarii retelelor 5G de furnizori care nu prezinta incredere si au risc ridicat, 

precum Huawei si ZTE. Statele Unite si Uniunea Europeana au sprijinit crearea 

unor cadre legale, cum ar fi programul 'Clean Network' si Setul de Instrumente al 

UE privind securitatea cibernetica si a retelelor 5G pentru a proteja infrastructura 

5G de furnizorii care prezinta risc ridicat", a mai sustinut Zuckerman. 

 

Ambasadorul SUA a felicitat, in finalul mesajului sau, romanii pentru aniversarea a 

102 ani de la Marea Unire. 

 

"In incheiere as vrea sa felicit, din nou, toti romanii la implinirea a 102 ani de la 

Marea Unire si sa laud acest an care marcheaza perioada Renasterii in Romania. 

Acesta este numai inceputul pentru romanii curajosi care realizeaza lucruri marete 

si se bucura de succes. Romania si Statele Unite sunt cei mai buni prieteni. 

Impreuna vom continua sa realizam lucruri marete. (...) Dumnezeu sa 

binecuvanteze poporul roman si pe cel american", a mai afirmat Zuckerman. 

(Sursa: ziare.com) 
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Tinerii de până în 40 de ani cu studii agricole pot obţine, prin cesiune, 

terenuri agricole de la stat de până în 50 ha: contractele se semnează pe o 

perioadă de 20 de ani 

Adrian Nechita Oros, ministrul agriculturii: Doar 29% din populaţia rurală are 

vârsta cuprinsă între 18 şi 41 de ani şi doar 11% dintre fermieri au sub 40 de ani, 

de aceea extindem programul de instalare a tânărului fermier, căruia i-am alocat 

520 milioane de euro pentru următorii şapte ani. (...) Concesionăm tinerilor 

fermieri până la 50 de hectare de teren agricol 

Agenţia Domeniile Statului (ADS), care gestionează suprafeţele de teren agricol 

aflate în domeniul public, scoate la licitaţie 735 de hectare pentru concesiune, iar 

tinerii de până în 40 de ani cu studii agricole pot obţine de la stat maximum de 50 

hectare de teren arabil, conform Ordonanţei de Urgenţă a Guvernului 54/2020. 

„Doar 29% din populaţia rurală are vârsta cuprinsă între 18 şi 41 de ani şi doar 

11% dintre fermieri au sub 40 de ani, de aceea extindem programul de instalare a 

tânărului fermier, căruia i-am alocat 520 milioane de euro pentru următorii şapte 

ani. (...) Concesionăm tinerilor fermieri până la 50 de hectare de teren agricol“, a 

spus Adrian Nechita Oros, ministrul agriculturii, în cadrul unei conferinţe de presă. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Klaus Iohannis a decorat mai mulți doctori și asistente medicale, de Ziua 

Națională a României: Dvs, cei din linia întâi, luptați neobosit pentru viață, de 

multe ori cu riscul propriei siguranțe  

Președintele Klaus Iohannis a decorat marți, de Ziua Națională a României, mai 

mulți doctori și asistente medicale, precum și universități de medicină. 

„În mod normal, sala aceasta ar fi fost neîncăpătoare dacă am fi avut posibilitatea 

să mulțumim tuturor celor care au contribuit la combaterea efectelor pandemiei și 

la salvarea de vieți. Dvs, cei din linia întâi, luptați neobosit pentru viață, de multe 

ori cu riscul propriei siguranțe”, a spus Iohannis, în cadrul ceremoniei. 
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Astfel, au fost decorați cu Ordinul „Meritul Sanitar” în grad de Cavaler, „pentru 

implicarea și profesionalismul de care au dat dovadă, pentru efortul important 

depus în contextul măsurilor de combatere a pandemiei COVID-19”: 

 Institutul Național de Sănătate Publică 

 dr. Anghel Maria Nina (Moinești), 

 dr. Băloi Adelina (Timișoara), 

 dr. Bărbat Marius-Teodor (Cluj-Napoca), 

 dr. Botea Dragoș Florin (Oradea), as. med. pr. Casoni Maria-Elena (Târgu-

Mureș) 

 dr. Dacz Monika Erika (Oradea) 

 dr. Florea Marc (Oradea) 

 dr. Georgescu Corina Maria (Timișoara) 

 dr. Gherman Ada Sonia (Cluj-Napoca) 

 dr. Grigoraș Ioana (Iași) 

 dr. Henţia Ciprian Adrian (Timișoara) 

 dr. Lupse Mihaela Sorina (Cluj-Napoca) 

 dr. Pascal Ema-Raluca (Reșița) 

 as. med. pr. Pop Alexandra-Angela (Oradea) 

 dr. Sandu Monica Andreea (București) 

 dr. Suciu Alin Aurel Raul (Oradea); 

Medalia „Meritul Sanitar” clasa a III-a a fost acordat as. med. Bordianu Gabriela-

Ioana (Bacău). 
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De asemenea, în semn de recunoștință pentru calitatea procesului educațional și a 

excelenței academice, pentru efortul important depus în contextul măsurilor de 

combatere a pandemiei COVID-19, președintele Klaus Iohannis a conferit Ordinul 

„Meritul Sanitar” în grad de Cavaler: 

 Universității de Medicină și Farmacie „Carol Davila” din București; 

 Universității de Medicină și Farmacie „Iuliu Hațieganu” din Cluj-Napoca; 

 Universității de Medicină și Farmacie „Grigore T. Popa” din Iași; 

 Universității de Medicină și Farmacie „Victor Babeș” din Timișoara; 

 Universității de Medicină, Farmacie, Științe și Tehnologie „George Emil 

Palade” din Târgu Mureș; 

 Universității de Medicină și Farmacie din Craiova. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 România, codaşă în UE la cheltuielile cu sănătatea pe cap de locuitor 

România a alocat în anul 2018 pentru sănătate doar 580 de euro pe cap de locuitor, 

aceasta fiind cea mai mică sumă înregistrată în rândul satelor membre ale Uniunii 

Europene, arată datele publicate miercuri de Eurostat. 
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Sursa: ec.europa.eu 

La polul opus, statele membre cu cele mai mari cheltuieli cu sănătatea pe cap de 

locuitor au fost Danemarca (5.260 de euro), Luxemburg (5.220 de euro) şi Suedia 

(5.040 de euro). Media la nivelul UE este de 2.982 euro pe cap de locuitor. 

  

 

 

 

 

 

 

 

https://ec.europa.eu/eurostat/home?
https://www.agerpres.ro/data/_editor/files/cheltuieli sanatate eurostat.png
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Sursa: ec.europa.eu 

Ca procent din Produsul Intern Brut, la nivelul Uniunii Europene cheltuielile cu 

sănătatea au reprezentat 9,9% din PIB în 2018. În rândul statelor membre, cele mai 

mari ponderi au fost înregistrate în Germania (11,5% din PIB), Franţa (11,3% din 

PIB) şi Suedia (10,9% din PIB). Şi în acest caz, România este la coada 

clasamentului în condiţiile în care cheltuielile cu sănătatea au reprezentat 5,6% din 

PIB, doar în Luxemburg fiind mai mici (5,3% din PIB).  

(Sursa: Agerpres) 

 

 

 

 

https://ec.europa.eu/eurostat/home?
https://www.agerpres.ro/data/_editor/files/cheltuieli sanatate PIB.png
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 Noiembrie 2020, lună de vis pentru investitorii de la Bursă: creştere de 9,1% 

prin BET, cea mai bună lună din februarie 2019 încoace. Pentru a reveni la 

valoarea de la începutul anului 2020 şi să depăşească astfel criza, indicele 

principal BET are nevoie să se aprecieze cu aproape 7%, adică să câştige 

aproape 700 de puncte 

Cu o creştere de 9,12% pentru indicele principal BET în noiembrie 2020, bursa 

românească a încheiat cea mai bună lună din ultimii aproape doi ani, în contextul 

în care aprecierile indicilor de pe plan extern, determinate în mare parte de 

informaţiile cu privire la dezvoltarea unor vaccinuri împotriva COVID-19, s-au 

reflectat şi la Bucureşti. 

Astfel, indicele principal BET, cel care reflectă evoluţia celor mai tranzacţionate 

17 acţiuni de la bursa românească a urcat pe parcursul lunii noiembrie cu aproape 

780 de puncte, de la 8.510 de puncte la 9.286 de puncte. Peste Ocean, indicele 

Dow Jones tocmai a încheiat cea mai bună lună din 1987 încoace, cu o apreciere de 

12%. 

Dar creşterea din noiembrie de pe burse a venit ca urmare a unor anunţuri de 

dezvoltare a vaccinurilor împotriva Covid-19, deci cu alte cuvinte fără date 

economice concrete pentru revenirea economică, fiind mai degrabă o euforie a 

investitorilor şi un prim semnal că lucrurile vor reveni la normalitate. Aşadar cum 

va fi decembrie dar şi începutul de 2021? 

„În continuare văd două scenarii: ori vom continua să înregistram creşteri de mai 

mică amploare şi investorii vor ignora complet datele proaste din economie şi vor 

privi spre viitor mizând pe o revenire economică mai probabilă începând cu 

trimestrul II din 2021, ori vom avea parte de multă volatilitate, respectiv perioade 

cu creşteri pe ştirile legate de apropierea distribuţiei vaccinului şi scăderi din cauza 

rezultelor mai slabe raportate de companii şi indicatorii macroeconomici dar şi 

legate de noi restricţii“, spune Adrian Cojocar, director general adjunct al Patria 

Asset Management. 

Pentru a reveni la valoarea de la începutul anului 2020, indicele principal BET are 

nevoie să se aprecieze cu aproape 7%, adică să câştige aproape 700 de puncte. 
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De asemenea pe parcursul lunii noiembrie s-a desfăşurat şi oferta de titluri de stat 

Fidelis, prin care statul român a atras 2,7 miliarde de lei de la investitorii persoane 

fizice, atât prin intermediul brokerilor de la bursa românească cât şi printr-un 

sindicat format din cele mai mari bănci din România.  

Listarea acestor titluri de stat, pentru care Ministerul Finanţelor plăteşte o dobândă 

şi de 4% pe an, ar urma să aibă loc pe 7 decembrie 2020, ceea ce va majora 

lichiditatea la bursa locală, dar ar putea atrage şi noi investitori în acţiuni. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Cinci state membre,inclusiv România, au primit tranşa de 8,5 miliarde euro 

din împrumutul acordat de CE 

Comisia Europeană a plătit marţi a treia tranşă, în valoare de 8,5 miliarde de euro, 

din împrumutul acordat în cadrul instrumentului SURE, către cinci state membre, 

se arată într-un comunicat al Executivul comunitar, potrivit Agerpres. 

Astfel, România a primit trei miliarde de euro, Belgia – două miliarde de euro, 

Ungaria – 200 de milioane de euro, Portugalia – trei miliarde de euro iar Slovacia – 

300 de milioane de euro. 

Acest sprijin, sub formă de împrumuturi acordate în condiţii avantajoase, le va 

permite respectivelor state membre să facă faţă creşterilor bruşte ale cheltuielilor 

publice efectuate în vederea menţinerii locurilor de muncă. Mai exact, sprijinul 

financiar menţionat anterior va contribui la acoperirea costurilor legate direct de 

finanţarea sistemelor naţionale de şomaj tehnic şi a altor măsuri similare instituite 

ca răspuns la pandemia de COVID-19 şi destinate inclusiv lucrătorilor 

independenţi. 

Cu sprijinul financiar acordat marţi, 15 state membre au primit aproximativ 40 de 

miliarde de euro în cadrul instrumentului SURE al UE în perioada cuprinsă între 

sfârşitul lunii octombrie şi sfârşitul lunii noiembrie. Odată ce se vor aloca toate 

sumele în cadrul SURE, Belgia va primi 7,8 miliarde de euro, Ungaria – 504 

milioane de euro, Portugalia – 5,9 miliarde de euro, România – 4,1 miliarde de 

euro, iar Slovacia – 631 milioane de euro. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 2 decembrie 2020 24 

 

Sprijinul financiar acordat marţi este o consecinţă a celei de a treia emisiuni de 

obligaţiuni cu impact social în cadrul instrumentului UE SURE, care a fost 

supralicitată de peste 13 ori mai mult. Acest lucru s-a reflectat în preţuri 

avantajoase, ceea ce înseamnă că statele membre vor primi sub formă de 

împrumuturi mai mult decât vor trebui să ramburseze. 

Instrumentul SURE poate furniza sprijin financiar în valoare de până la 100 de 

miliarde de euro tuturor statelor membre. Până în prezent, Comisia a propus 

acordarea unui sprijin financiar în valoare de 90,3 miliarde de euro pentru 18 state 

membre. Viitoarele tranşe ale sprijinului vor fi acordate în cursul următoarelor 

luni, odată încheiate respectivele emisiuni de obligaţiuni. 

“Prioritatea noastră este de a salva atât vieţi omeneşti, cât şi mijloacele de 

subzistenţă ale acestora. UE mobilizează 100 de miliarde de euro sub formă de 

împrumuturi acordate ţărilor din UE pentru a finanţa sistemele de şomaj tehnic. Le 

vom oferi astfel sprijin întreprinderilor , ajutându-le să îşi menţină angajaţii.  

Marţi, alte cinci state membre primesc finanţare prin SURE, 15 state membre 

beneficiind deja de o astfel de finanţare. În curând şi mai multe state vor putea 

beneficia de această oportunitate”, a declarat preşedintele CE, Ursula von der 

Leyen. 

La rândul său, Paolo Gentiloni, comisarul pentru economie, a afirmat: “După cea 

de a treia emisiune a obligaţiunilor cu impact social SURE săptămâna trecută, care 

s-a bucurat de un mare succes, distribuim astăzi încă 8,5 miliarde de euro pentru a 

ajuta lucrătorii şi întreprinderile din cinci state membre. Impactul social al crizei 

COVID-VID ar fi fost cu mult mai grav în absenţa unor plase de siguranţă 

puternice ale ţărilor europene, în special a programelor de şomaj tehnic. Sunt 

mândru că, prin SURE, Comisia Europeană sprijină în mod activ aceste sisteme şi 

măsuri similare pentru lucrătorii care desfăşoară o activitate independentă, ajutând 

milioane de cetăţeni să depăşească această perioadă dificilă”. 

Obligaţiunile emise de UE în cadrul SURE beneficiază de eticheta “obligaţiuni cu 

impact social”. Cadrul menţionat le oferă investitorilor în aceste obligaţiuni 

certitudinea că fondurile mobilizate vor servi unui obiectiv cu adevărat social. 

(Sursa: Agerpres) 
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 În Europa de Est publicul e menținut în afara consultărilor privind planul 

de redresare verde / În România, discuțiile s-au purtat în spatele ușilor închise 

(Emerging Europe) 

Statele UE din Europa Centrală și de Est (ECE), printre care și România, nu au 

oferit aproape nici o informație despre cum intenționează să cheltuiască din noul 

fond de 671 de miliarde de euro al Mecanismului de Redresare și Reziliență 

(RRF), destinat reconstrucției economiilor într-o formă mai bună și în spiritul 

Acordului Verde European, conform unui nou raport întocmit de CEE Bankwatch 

Network, o confederație de asociații civice, ecologice și pentru drepturile omului 

din ECE, relatează Emerging Europe, citată de Rador. 

Investigațiile făcute în opt țări - Bulgaria, Cehia, Estonia, Ungaria, Letonia, 

Polonia, România și Slovacia - arată că nici cetățenii și nici alte părți interesate nu 

au fost implicați în redactarea planurilor de cheltuieli, fapt care contravine 

principiului UE al parteneriatului, cel care obligă statele să consulte publicul atunci 

când formulează asemenea strategii. 

Cum guvernele refuză să deschidă aceste planuri pentru consultări, cele mai mult 

contribuții la ele provin doar de la un set limitat de entități ale statului. 

Cercetarea constată de asemenea că nimic din aceste planuri nu reflectă ambiția 

necesară pentru a fi atinse țintele climatice și energetice ale UE pentru 2030, un 

reper istoric esențial după care se ghidează și Acordul Verde European. Nu se 

adoptă nici o interzicere explicită a finanțării proiectelor cu combustibili fosili, iar 

majoritatea planurilor nici nu vizează ținte mai avansate decât cele care se găsesc 

în planurile naționale pentru energie și climă ale respectivelor țări, despre care 

Comisia oricum afirmase încă din octombrie că nu sunt în măsură să ajute la 

atingerea obiectivelor pentru 2030. 

Raphael Hanoteaux, responsabil pentru politici de finanțare UE la CEE Bankwatch 

Network, a declarat: „Guvernele trebuie să facă tot posibilul pentru a asigura 

controlul cetățenesc și a ameliora ambiția legată de acest important pachet de 

stimuli. Dar noi nu vedem nici o garanție că aceste planuri vor contribui la 

realizarea Acordului Verde European.  

https://emerging-europe.com/news/in-emerging-europe-the-public-have-been-frozen-out-of-green-recovery-plan-consultations/
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Mai este încă timp pentru a fi îmbunătățite, astfel încât ele să răspundă la urgența 

climatică și să reconstruiască ceva mai bun.” 

Bankwatch afirmă că în Polonia, care va primi cele mai multe fonduri (peste 23 

miliarde de euro), aproape toate ministerele responsabile cu propunerea de proiecte 

pentru RRF nu au pus la dispoziția publicului absolut nici o informație, și nu a 

existat nici vreo comunicare privind propunerile de pe agenda de reformă. 

Din contră, afirmă raportul, RRF e exploatat pentru finanțarea unor proiecte care în 

mod normal nu ar putea fi finanțate cu bani UE. Iar acest fapt presupune riscul 

ratării țintelor pentru 2030. 

În România, altă țară care va primi fonduri considerabile (13,6 miliarde de euro), 

discuțiile s-au purtat în spatele ușilor închise și au fost ținute la secret în raport cu 

publicul.  

Țara nici măcar nu a propus încă un plan clar de eliminare graduală a 

combustibililor fosili, în timp ce măsurile vizând eficiența energetică sunt grav 

neglijate, în ciuda faptului că țara are un potențial bun în acest domeniu. Nici 

Cehia nu și-a planificat încă eliminarea combustibililor fosili. 

O absență deplină a participării publicului se constată și în Estonia, unde 70% din 

banii RRF au fost deja alocați fără nici un fel de consultare prealabilă. Totuși, 

raportul remarcă faptul că, în comparație cu celelalte state, planul eston cuprinde 

unele măsuri bune, însă nivelul general al ambiției ar putea fi ameliorat substanțial 

dacă ar crește și participarea publicului. 

Și Letonia are elemente solide de înverzire în planul ei, dar nici ea nu a ținut 

consultări publice. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Miniştrii de Finanţe din zona euro au convenit să întărească fondul de 

salvare al regiunii 

Miniştrii de Finanţe din zona euro au convenit să întărească fondul de salvare al 

regiunii, aceasta fiind o măsură mult-aşteptată de investitori, transmite CNBC, 

potrivit news.ro. 

Cele 19 state ale zonei euro sunt deseori criticate pentru că nu rezolvă disparităţile 

dintre economiile lor. Diferenţele dintre statele din sudul Europei, care tind să aibă 

datorii publice mai mari, şi ţările nordice care practică o disciplină bugetară mai 

strictă, au provocat tesniuni când zona euro încerca să rezolve criza datoriilor 

suverane din 2010. 

Miniştrii de Finanţe ai regiunii au luat măsuri importante pentru a elimina aceste 

diferenţe. Aceştia au decis luni că Mecanismul European de Stabilitate (ESM), 

creat în 2012 pentru a oferi fonduri ţărilor care au nevoie să fie salvate, ar trebui să 

joace un rol mai puternic în conceperea şi implementarea programelor de salvare, 

sarcină care în timpul crizei datorilor a revenit Comisie Europene, Băncii Centrale 

Europene şi FMI. 

Discuţiile au fost blocate timp de un an, din cauza diferenţelor politice dintre ţările 

implicate, dar măsura este aşteptată să fie adoptată de parlamentele naţionale anul 

viitor. 

ESM va fi un fond de urgenţă disponibil pentru Mecanismul Unic de Rezoluţie, din 

2022, cu doi ani mai devreme decât se prevedea iniţial. 

”Va întări şi va completa pilonul de rezoluţie al Uniunii Bancare şi va ajuta ca 

prăbuşirea unei bănci să nu aibă efecte economice extinse sau să provoace 

instabilitate financiară”, au spus miniştrii. 

Planul convenit de miniştri mai include şi alte măsuri, cum ar fi negocierea unei 

Scheme Europene de Asigurare a Depozitelor, care va proteja depozitele băncilor 

de retail din regiune. Acesta rămâne însă o problemă politică sensibilă în regiune. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 


